CALCIUM- COMPLEXON INTERACTION AND SOLUBILITY OF RENAL STONES IN MULTICOMPONENT AQUEOUS SOLUTIONS
A.V. Kustov, S.V., Gusakova*, A.I. Strelnikov**, A.A. Shevyrin**, 
A.F. Syschenko*, M.B. Berezin, N.L. Smirnova, B.D. Berezin, V.N. Trostin 
Institute of Solution Chemistry of Russian Academy of Sciences,  
Ivanovo, e-mail: kustov@isuct.ru 

*Belarus State University, Minsk, e-mail: bmc@tut.by 

** Ivanovo State Medical Academy, Ivanovo
[image: image1.wmf]0

1

2

3

4

5

6

7

8

ðÍ=6.6

 

ðÍ=8.7

ðÍ=5.6

 

Растворимость, масс. % 

Цитратный

 

       буфер

  Na

3

Cit 

aq

 

Na

2

Edta 

aq


Urolithiasis is a frequent disorder affecting at least 10 % of the population of Europe and the United States, more than 70 % of renal stones being calcium oxalate and phosphates or usually its mixture. It is not surprising that significant efforts are directed to give the scenario of urolithiasis and find effective liquid compositions that can remove concrements from a kidney. Our study focuses on the influence of Na2H2EDTA and Na3Cit aqueous solutions on the surface structure and the size of kidney stones in vitro. Solubility studies do indicate that complexon solutions can be successfully used both for preventing the stone formation [1] and for removing concrements from a kidney [2]. The Ca-EDTA complex formation appears to be very effective for removing phosphate, phosphate-oxalate or phosphate-urate stones, but not for oxalate concrements. We have found that some advantages in this case reveal citrates (see figure) which peroral administration to calcium stone formers is frequently used to provide physiological and physico-chemical correction and inhibit new stone formation. Although solubility values obtained are still rather small to provide an effective removal of a concrement from a kidney, we have found the formation of appreciable cracks, which should reduce the resistance to shock even for solid oxalate concrements. 
The financial support of this work by RFBR is gratefully acknowledged (08-03-12053).
1. A.V. Kustov et al. Dokl. Chem. 410 (2006) 150.
2. A.V. Kustov et al. Dokl. Chem. (2009) (in press).
ВЗАИМОДЕЙСТВИЕ КАЛЬЦИЙ-КОМПЛЕКСОН 

И РАСТВОРИМОСТЬ ПОЧЕЧНЫХ КАМНЕЙ
В МНОГОКОМПОНЕНТНЫХ ВОДНЫХ РАСТВОРАХ
А.В. Кустов, С.В. Гусакова*, А.И. Стрельников**, А.А. Шевырин**, 
А.Ф. Сыщенко*, М.Б. Березин, Н.Л. Смирнова, Б.Д. Березин и В.Н. Тростин
Институт химии растворов РАН, Иваново, e-mail: kustov@isuct.ru 

* Белорусский государственный университет, Минск, e-mail: bmc@tut.by 

** Ивановская государственная медицинская академия, Иваново
[image: image2.wmf]0

1

2

3

4

5

6

7

8

ðÍ=6.6

 

ðÍ=8.7

ðÍ=5.6

 

Solubility, mass %

Citrate buffer

  Na

3

Cit 

aq

 

Na

2

Edta 

aq


Мочекаменная болезнь является распространенным заболеванием, затрагивающим, по крайней мере, 5-10 % населения Европы и США, причем более чем в 70 % случаев она вызывается отложением оксалата и фосфатов кальция или их смесей. В этой связи понятно, почему усилия большого числа научных групп направлены на исследование механизмов образования мочевых камней и поиск эффективных и безопасных способов их удаления из организма человека. Мы исследовали взаимодействие водных растворов Na2H2EDTA и Na3Cit с поверхностью некоторых типов мочевых камней и обнаружили, что растворы комплексонов могут быть эффективно использованы как для предотвращения камнеобразования [1], так и для удаления сформировавшихся конкрементов [2]. Использование Na2H2EDTA очень эффективно для растворения фосфатно-оксалатных и фосфатно-уратных конкрементов, но не для удаления преимущественно оксалатных камней. Некоторое преимущество здесь имеют растворы цитратов (см. рисунок), чье пероральное применение часто используется для коррекции параметров мочи и предотвращения камнеобразования. И хотя растворимость достаточно мала, взаимодействие комплексонов с поверхностью конкрементов приводит к образованию в ней трещин и пор, что существенно уменьшает их прочность. 
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Рисунок. Растворимость оксалатно-фосфатных камней (мольное отношение оксалат-фосфат больше 5) в водных растворах Na2H2EDTA и Na3Cit концентрацией 5 масс. %, а также цитратном буфере. Время обработки – 4 часа. 
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Figure. Solubility of oxalate-phosphate renal stones (oxalate-to-phosphate mol ratio is higher than 5) in aqueous complexon solutions containing 5 mass % of the solute. Duration of the concrement treatment is four hours.
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